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SALT- Németközi 
tárgyalás t a n á c s k o z á s o k 

Kedden Helsinkiben meg-
tartották a SALT-tárgyalé-
sok soron következő ülését az 
amex-ikai nagykövetség épü-
letében. A szovjet és az 
amerikai delegáció egy és 
háromnegyed órás hivatalos 
plenáris ülésén kívül a kül-
döttségek még két óra 10 
percet tárgyaltak. A techni-
kai szakértékből álló cso-
portok közben folyamatosan 
naponta tar t ják megbeszélé-
seiket. 

A következő megbeszé-
lésre. amely a 90.. a SALT-
tárgyalásokon már pénteken, 
a szovjet nagykövetségen 
kerül sor. 

Dr. Michael Kohl, az NDK 
j minisztertanácsának állam-
i titkára és Egon Bahr, a 
bonni kancellári hivatal ál-
lamtitkára kereken másfél 
óra leteltével befejezte kedd 
délutáni bonni megbeszélé-
sét. A találkozóról szűksza-
vú közleményt adtak ki, 

I amely szerint a két állam-
titkár a szakértők kíséreté-

j ben ülést tartott a bonni 
j kancellári hivatal épületé-
ben, ahol ..személyes meg-
beszélést" folytattak. Meg-
állapodtak abban — hang-
zik a közlemény —, hogy a 
tárgyalásokat jövő szerdán, 
szeptember 22-én folytatják 
Berlinben az NDK minisz-
tertanácsának épületében. 
Hírügynökségek megállapít-

ják. hogy a keddi ülés volt 
eddig a két államtitkár leg-
rövidebb időtartamú talál-
kozója. 

D r . Günter Kohrt. a Né-
met Demokratikus Köztár-
saság államtitkára és Ulrich 
Müller szenátusi igazgató, a 
nyugat-berlini szenátus meg-
bízottja a szokásostól elté-
rően kedden csak délután 
kezdte meg e napra kitű-
zött megbeszélését, A ta-
nácskozást a Nyugat-Berlin 
schönebergi városházán tar-
tották. 

Kohrt. és Müller kedden 
este valamivel hétóra előtt 
befejezte tanácskozását. A 
tanácskozást a jövő héten 
folytatjók. 

Aratják a rizst 
Szövetkezeti vezetők tanácskozása 

Dél-Alföldön szeptember 
10-ével' megkezdték a rizs 
aratását. Csongrád megyé-
ben nagyobb területen a Vá-
sárhelyi és a Pankotai Álla-
mi Gazdaságban díszlik ez a 
szubtrópusi növény. Évek óta 
termesztik, de ez az első 
esztendő, amikor sikerült 
ilyen korai aratásra beérlelni 
a vizigabonát. Vásárhelyén 
480 holdon, Pankotán 478 
holdon díszlik. Egyik állami 
gazdaságban sem aratnák 
már kézzel, Vásárhelven 
négy jugoszláv féllánctalpas, 
Pankotán két jugoszláv fél-
lánctalpas és egy szovjet 
teljes lánctalpas rizskom-
bájn áll rendelkezésre. A 
termésátlag is elfogadható, 
Vásárhelyen 13 mázsát, Pan-
kotán 12 mázsát fizet a föld. 

Az idei jó eredmények 
alapja, hogv rendkívül ked-
vező. jó minőségű magágyat 
készítettek ennek az igényes 
növénynek. Április végére 
mindenütt elvetettek, a ko-
rábbi esztendőkkel szemben, 
amikor május közepén, má-
jus végén fejeződött be a 
vetés. Tavaly például szep-
temberben a fagy is sokat 
károsított. Most már hiába 
jönne, akkor sem okozna 
kárt ebben a pénzes növény-
ben. Október közepére befe-
jeződik a rizs aratása ezek-
ben a gazdaságokban, és no-
vember végére már felszánt-
hat ják a területet. 

A Szeged környéki terme-
lőszövetkezetekben is készü-
lődnek már a vízigabona be-
takarítására. A szegedi Fel-
szabadulás Tsz-ben az idén 
kisebb területen. 260 holdon 
fizet, a rizs, a tervezett 420 
holddal szemben. A többi te-
rület „kellett" az olajosok-
nak. Pár nap múlva lecsa-
polják a vizet és ha kedvező 
marad az idő, 10—12 nap 
múlva megkezdődik az ara-
tás. A közös gazdaságban az 
idén már nem fogadnak ara-
tókat, a munkát magukra 
vállalják a kombájnok. Két 
szovjet és egy jugoszláv rizs-
kombájn áll készenlétben. 

Tegnap délután a szegedi 
Űj Élet Termelőszövetkezet-
ben jelentős eseményre ke-
rült sor. A MEZŐGÉP Fej-
lesztési Intézet ú j konstruk-
cióját mutatták be. Szakem-
berek. szövetkezeti vezetők 
kisérték figyelemmel a gép 
munkáját , hiszen nem kö-
zömbös, milyen vizsgajegyet 
kap teljesítményére. A sze-
gedi tájban 8 ezer holdat 
tesz ki a piros arany, s ha 
sikeres lesz a gép bemuta-
tója, akkor intenzívebb lesz 
a fűszerpaprika szedésének 
gépesítése. 

Az elmúlt években ;:okol-
éaiú kutatás, együttműködés 

U W E D F C Á S S S L 

Az ú j paprikaszedő gép 

kezdődött, mostanára minden 
együtt van — így például 
egyszerre érő fa j ták —, hogy 
megoldódjon ez a nagy prob-
léma is. A kalocsai kerület-
ben szintén kísérleteznek a 
fűszerpaprika gépi szedésé-
vel. Nem is olyan régen még 
a nagyüzemi palántaültetés 
bölcsőjénél szorgoskodtak a 
szakemberek, amit mára si-
került megoldani. Ugyanez 
áll most a betakarító gép-
re is. Amennyiben jeles vizs-
gabizonyítványt állítanak ki 
munkájáról, akkor a közel-
jövőben tíz darabot gyárta-
nak belőle. 

A gép mellett a különbö-
ző paprikafaj tákat is bemu-
tatták tegnap a közös gaz-
daságban. 

Hétfőn a szegedi járás ter-
melőszövetkezeteinek elnö-
keit, kedden pedig a szak-
szövetkezetek elnökeit hívták 
be tanácskozásra Szegedre, 
a járási hivatalba. Dr. Ko-
vács József, a szegedi já-
rási pártbizottság első tit-
kára tartott vitaindító elő-
adást. Különösen kiemelte a 
gazdasági élet tisztaságát, s 
hangsúlyozta azokat az el-
várásokat, amelyeket a tár-
sadalom, egy-egy gazdakö-
zösség támaszt a szövetke-
zeti vezetőkkel szemben. A 
szövetkezeti demokráciát, a 
törvények megtartását, a bé-
rezést, az állami támogatást 
és a káderkiválasztást. 

Gruber János összefoglalta 
az elmúlt fél év tapasztala-

Jubileumi tanév 
az orvostudományi 

egyetemen 
Tanévnyitó ünnepség az aulában 

tait. A vitában a szövetke-
zeti vezetők igen sok prob-
lémát tártak fel, s kijavítá-
sukkal eredményesebb lesz a 
szegedi járási gazdaközössé-
gek munkája, tevékenysége. 
Az itt elhangzottakat októ-
ber 15-ig a szövetkezetek 
pártalapszervezeteiben meg-
tárgyalják, hogy a kommu-
nisták példamutató munká-
jukkal segítsék a hibák ki-
javítását, a még eredménye- j 
sebb nagyüzemi gazdálko-
dást. 

Somogyi Karolyne íelvetele 
Dr. Tóth Károly tanévnyitó beszédét tar t ja 

ötven esztendővel ezelőtt, 
1921. október 10-én kezdő-
dött az első tanév a Szege-
di Orvostudományi Egyete-
men. A jubileumi, az ötve-
nedik tegnap, kedden dél-
ben azzal a tanévnyitó ün-
nepséggel, amelyet- az Egye-
tem Tanácsa a Dugonics té-
ri aulában rendezett. Az ün-
nepségen részt vett Rózsa 
István, a Csongrád megyei 
pártbizottság titkára, dr. Bi-
czó György, a városi tanács 
elnöke és Szabó G. László, 
a városi pártbizottság osz-
tályvezetője is. 

Ünnepi beszédet dr. Tóth 
Károly, az egyetem rektora 
mondott. Bevezetésként a 
személyi változásokról szól-
va bejelentette, hogy dr. Be-
rencsy György után dr. Gu-
ba Ferenc egyetemi tanárt 
nevezték ki az általános or-
voskar dékánjának. Közölte 
továbbá, hogy egyetemi do-
cens lett dr. Faredin Imre, 
dr. Klivényi Ferenc és dr. 
Németh András. 

A rektor ezután áttekin-
tette az elmúlt tanév ese-
ményeit, a külföldi kapcso-

latok alakulását, majd is-
mertette, hogy az idén 1615 
hallgató — közöttük 289 el-
sőéves — tanul az egyete-
men. A 19 országból érke-
zett külföldi hallgatók szá-
ma pontosan száz. 

Az ú j tanév feladatairól 
szólva hangoztatta a rektor, 
hogy elsősorban a gyakorla-
ti oktatás szinvonalat kell 
emelni. Ezt követeli az élet, 
a társadalom. De mint hát-
ráltató tényezőt emelte ki az 
egyetemi beruházások evröl 
évre húzódó megvalósulását. 

Megemlékezett ezután a 
rektor az egyetem fennállá-
sának ötvenedik évéről, be-
jelentve, hogy a jubileumi 
ünnepségekre október 9—12 
között kerül sor. Végül a 
legfiatalabb hallgatókat, az 
elsőéveseket köszöntötte. 

Dr. Vetró Gábor, a KISZ 
orvosegyetemi végrehajtó bi-
zottságának ti tkára ugyan-
csak az elsőéves hallgatókat 
üdvözölte. 

Az ünnepségen arany és 
gyémánt diplomákat adtak 
át az egyetemen 50, illetve 
60 évvel ezelőtt végzett or-

vosoknak és gyógyszerészek-
nek. Az Egyetemi Tanács 
határozatát dr. Guba Ferenc 
és dr. Kedvessy C-yörgy, a 
gyógyszerészkar dékánja is-
mertette. Dr. Tóth Károly 
aranydiplomát 6 nyugdíjas 
orvosnak, dr. Bartha István-
nak, dr. Czakó Józsefnek, dr. 
Görgényi-Göttche Oszkárnak, 
dr. Horváth. Miklósnak, dr. 
Kerekes Imrének és dr. Szé-
kely Istvánnak, valamint há-
rom gyógyszerésznek, Ertsey 
Tibornak, Kálmán Annának 
és Krátsmar-Smogrovics Ár-
pádnak adott át. Gyémánt 
diplomát dr. Kováts Ferenc 
nyugalmazott egyetemi tanár 
kapott. 

Ezt követően Jó tanuló — 
jó sportoló éremmel és rek-
tori dicsérettel tüntették ki 
Bessenyei Máriát, Zoliéi Ist-
vánt, Apró Györgyöt, Kiste-
leki Andrást és Berger Zol-
tánt. 

A tanévnyitó ünnepség 
utolsó aktusaként a rektor 
jutalmakat adott át a neve-
lómunkában legjobb ered-
ményeket elért 26 oktató-
nak. 

flz afgán király 
Podgornijnál 

Mohammed Zahir sah. Af-
ganisztán királya feleségével 
együtt kedden hivatalos ba-
ráti látogatásra Moszkvába 
érkezett. A Szovjetunió Leg-
felső Tanácsának Elnöksége 
és a szovjet kormány hívta 
meg öt. 

Timár Mátyás megbeszélései 
Santiagéban 

Timár Mátyás, a Minisz-
tertanács elnökhelyettese 
hétfőn Cantuarias bányaügyi 
miniszterrel tárgyalt. Á meg-
beszélésen szóba került a 
chilei rézbányászat fejlesz-
tésében való közreműködé-
sünk lehetősége, tárgyaltak 
a bányászati berendezések 
magyar exportjáról is. 

Salvador Allende elnök 
hétfőn az elnöki palotában 
ebédet adott Timár Mátyás 
és kísérete tiszteletére. Az 
ebéden megjelent Clodomiro 
Almeyda külügyminiszter és 
sok más chilei vezető sze-
mélyiség. Az ebéden Salva-
dor Allende es Timar Má-

tyás pohárköszöntőt mon-
dott. 

A küldöttség azután Car-
los Concha egészségügyi mi-
niszterrel tárgyalt. A meg-
beszéléseken a magyar 
gyógyszerek és gyógyszer 
alapanyagok, továbbá orvosi 
műszerek és kórházi beren-
dezések szállításának kérdé-
sei kerültek szóba. 

Hétfőn a késő délutáni 
órákban ismét tanácskozott a 
magyar—chilei gazdasági ve-
gyesbizottság. 

Este Császár Ferenc, ha-
zánk santiagói ideiglenes 
ügyvivője fogadást adott a-, 
nagykövetségen. 

Losonczi Pál Irkutszkban 
és Habarovszkban 

Ma érkezik a küldöttség a KNOKba 
Losonczi Pál, a Magyar 

Népköztársaság Elnöki Ta-
nácsának elnöke útban a 
KNDK felé kedden, rövid 
irkutszki időzés után — a 
szovjet Távol-Keletre, Haba-
rovszkba érkezett. 

Magyar idő szerint hajnali 
4-kor hagyta el a nyugat-
szibériai Omszkot a MALÉV 
IL—18-as különgépe. fedél-
zetén a hivatalos baráti lá-
togatásra a KNDK-ba tartó 
Losonczi Pállal. Az Elnöki 
Tanács elnöke és kísérete 
négyórás repülőút után Szi-
béria fővárosában. Irkusztk-
ban tartott rövid pihenőt. Az 
Angara-menti nagyváros en-
nek a távoli vidéknek je-
lentős ipari központja. Köz-
vetlen közelében épült fel a 
világ egyik legnagyobb, hat-
tagból álló • vízierőmű-rend-
szere. (A 4,1 millió kilowatt 
kapacitással működő negye-
dik lépcső — Bratszk neve 
gyakran szerepel a magyar 
sajtóban is$ 

A Losonczi Pált fogadó 
területi és városi vezetők 
meleg szeretettel emiitették, 
hogy számontartott vendé-
geik között sok magyar ál-
lamférfi, neves személyiség 
is van. 

Ujabb négyórás repülés, 
további két és félezer kilo-
méter: a különgép már Ha-
barovszkban. az út utolsó 
szovjet állomásán landolt- Az 
Elnöki Tanács elnökét a re-
pülőtéren a távol-keleti ha-
tárterületi székhely vezetői 
fogadták. 

Losonczi Pál és kísérete 
Habarovszkban tölti az é j -
szakát. majd szerdán, ma-
gyar idő szerint hajnali 3 
órakor, tovább indul a 
KNDK fővárosába — Phen-
janba. 

A Szovjetunió területe fe-
iett utazva a magyar állam-
fő táviratban üdvözölte N. 
Podgornijt. a Szovjetunió 
Legfelső Tanácsa Elnöksé-
ge elnökét. 


